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یک استاد دانشگاه عنوان کرد:
حضور کارنابلدها 

در مدیریت جنگل های ایران
فساد، دلیل قاچاق چوب

ســپهرغرب، گروه زیست بوم: استاد دانشگاه 
آزاد علوم و تحقیقات و کارشــناس حوزه جنگل 
گفت: بعد از گذشــت پنج سال از مصوبه هیئت 
دولت برای تهیه طرحی جهــت حفاظت پایدار 
گذاشــتن  کنار  به دلیل  از جنگل های کشــور، 
کارشناســان کاربلد، هنوز چنین طرحی تدوین 

نشده است.
هــادی کیادلیری در برنامه تلویزیونی طبیعت 360 
درجه با اشاره به اینکه قاچاق چوب در جنگل های ایران 
وجود دارد، بیان کرد: سؤال این است که چوب قاچاق 
را چه کســی می خرد؟ معمولاً این چوب های قاچاق در 
کارخانه های محلی مورد استفاده قرار می گیرد، این به 
معنای آن اســت که نظارت کافی در این زمینه وجود 

ندارد.
وی با تأکید بر اینکه قاچاق چوب رقم بالایی ندارد، 
ادامه داد: اخیراً 350 هزار درخت شمشــاد قاچاق شد. 
اکثــر قاچاق ها کنار جاده اتفــاق می افتد، این درختان 
با اره برقی بریده می شــوند و سؤال اصلی آن است که 

چطور می شود صدای اره ها شنیده نمی شود؟
      فساد سازمان ها، دلیل قاچاق چوب

این اســتاد دانشــگاه با اشــاره به اینکه حتماً برای 
مقابله با قاچاق چوب راه حــل وجود دارد و می توانیم 
منافذ قاچــاق را ببندیــم، گفت: دلیل وقــوع قاچاق 
چوب، نداشــتن برنامه و مدیریت ضعیف است. یکی از 
مهم ترین دردها که سازمان ها ازجمله سازمان جنگل ها 
به آن دچار شــده، »فساد« بوده؛ البته مقصود از فساد 
لزوماً گرفتن پول نیســت، بلکه بــه معنای قرار گرفتن 

افراد نامناسب در پست ها و سمت ها است.
      جنگل برنامه ندارد

وی با اشــاره به ضرورت تقویــت حفاظت فیزیکی 
از جنگل های کشــور و با بیان اینکه متأسفانه بسیاری 
از جنگل بانــان و قرق بانان چند ماه اســت که حقوق 
نگرفته اند، تصریح کرد: البتــه صرف حفاظت فیزیکی 
برای صیانت از جنگل ها کافی نیست، بلکه باید طرح و 

برنامه دقیق برای حفظ جنگل ها داشته باشیم.
کیادلیری با بیان اینکه براســاس مصوبه ســال 92 
هیئت وزیــران هرنوع دســت کاری در جنگل ها باید بر 
مبنای یک مدل و روش پایدار باشــد، گفت: متأسفانه 
هنوز برنامه و طــرح لازم برای اجرای این مصوبه تهیه 
نشــده، علت آن هم این اســت که نیروهایی را بر سر 
گذاشــتیم که بعد از گذشــت 6 ســال از عمر مصوبه 
دولت، هنوز نتوانسته اند یک طرح برای مدیریت پایدار 
جنگل ارائه دهند؛ چون افراد ناتوان بر ســر کار آمده و 

کارشناسان کاربلد برکنار شده اند.
      چه نهال هایی در ایران بکاریم؟

کیادلیــری در ادامه در پاســخ به این پرســش که 
بهتر اســت چه نهال هایی در ایران کاشــته شــود؟ با 
تأکید بر اینکه نمی توانیم برای همه نقاط کشــور یک 
حکم را صادر کنیم، افزود: با توجه به شــرایط اقلیمی 
و آب وهوایــی هر منطقه، می توان درباره نوع گیاه قابل 

کشت در آن تصمیم گیری کرد.
وی با بیان اینکه درختان با اهداف مختلف کاشــته 
می شــوند، تصریح کرد: در نقاط شــهری ممکن است 
نهال ها با هدف زیباســازی و ایجاد فضای سبز کاشته 
شوند، اما در شرایط طبیعی برای هر منطقه ای می توان 
الگویی داشــت. چون باید بر مبنای شرایط اکولوژیکی، 
گونه هــای خاصی را برای کاشــت انتخــاب کنیم که 
کارشناسان ســازمان جنگل ها در این زمینه مطالعاتی 

انجام داده اند.
      گیاهان مناسب برای تهران

این کارشــناس جنگل ادامــه داد: در ایران درخت 
بومی به اســم »پرسیا« داریم که امروزه از این گیاه در 
ونکوور کانادا برای زیباســازی شهرها استفاده می شود. 
می توانیم از همیــن گونه های بومی برای زیباســازی 
شــهرها ازجمله تهران اســتفاده کنیم؛ این اقدام از دو 
جهت مفید اســت، نخســت اینکه از انقراض گونه های 
بومی جلوگیری می شــود و دوم اینکــه می توانیم این 
گونه ها را به جهان معرفی کنیم. »داغداغان« نیز گونه 
بومی تهران است که در برابر کم آبی مقاومت دارد و یا 

گیاه »پده« برای مناطق خشک مناسب است.
کیادلیــری با بیــان اینکه باید دلیل کاشــت نهال 
ابتدا مشــخص شود و براســاس آن درباره نوع گیاه و 
نهال برای کاشــت تصمیم بگیریم، تأکید کرد: شرایط 
توپوگرافی، اقلیمی، اجتماعــی و غیره در انتخاب نوع 

نهال مؤثر است.
      8 هزار گونه گیاهی بومی در ایران

وی با اشاره به اینکه هشت هزار گونه بومی در ایران 
وجود دارد و باید برای نهال کاری از این گونه ها استفاده 
شود، تأکید کرد: کاشت گیاهان غیر بومی باید محدود 

باشد، چون در درازمدت مشکلاتی ایجاد می کند.
     چــرا نهال هــای کاشته شــده به ثمر 

نمی نشینند؟
این اســتاد دانشــگاه همچنین در ادامه در پاســخ 
به این پرســش که چرا نهال های کاشته شــده به ثمر 
نمی نشینند؟ گفت: چون عملیات مراقبتی از نهال های 
کاشته شــده وجود ندارد، برای همین بسیاری از آن ها 
خشــک می شــوند؛ وظیفه اصلی مراقبت از نهال های 
کاشته شده برعهده سازمان های متولی ازجمله سازمان 

جنگل هاست.
این استاد دانشگاه همچنین با انتقاد از کاشت گیاه 
اکالیپتوس در برخی مناطق کشور ازجمله خوزستان و 
قم، افزود: این گیاه باعث خشــک شدن زمین می شود 
و اساســاً گونه بومی ایران نیست؛ این ها اشکالات فنی 

است.

خبــر

فاز نخست طرح پایش بیماری  
ویروسی آبزیان در کردستان

 اجرا شد
ســپهرغرب، گــروه زیســت بوم: مدیرکل 
دامپزشکی کردســتان گفت: اجرای فاز نخست 
بیماری های  فعــال  مراقبت  ملــی  برنامه  طرح 
ویروســی ماهیان قزل آلا در استخرها و مزارع 
آبزی پروری اســتان پایان یافت و این مکان ها از 

وجود بیماری ها پاک شدند.
مجتبی ورمقانی روز گذشته اظهار کرد: در راستای 
اجــرای این طرح یک هزار و 67 نوبت بازدید از مزارع و 
استخرهای پرورشی ماهی قزل آلای فعال در این استان 

توسط کارشناسان دامپزشکی انجام شده است.
وی اضافــه کرد: در این طرح مزارع و اســتخرهای 
پرورشــی ماهی قزل آلای اســتان ازنظــر آلودگی به 
بیماری های نکروز عفونی بافت خون ساز IHN، سپتی 
سمی خونریزی دهنده ویروسی VHS و نکروز عفونی 

بافت پانکراس IPN پایش و مراقبت می شوند.
ورمقانــی با بیان اینکه در اجــرای این طرح مزارع 
آبزی پروری ازلحــاظ آلودگی احتمالی بــه بیماری ها 
بررســی می شوند، افزود: در راستای حذف مزارع آلوده 
احتمالــی از چرخــه تولید، تکثیــر و ارتقای وضعیت 
امنیت زیستی در صنعت آبزی پروری، این اداره کل به 
جمع آوری 36 نمونه از مزارع آبزیان استان و ارسال آن 

به آزمایشگاه اقدام کرده است.
مدیرکل دامپزشکی کردســتان تأکید کرد: اجرای 
این طرح با مراقبت فعــال و بازدید بالینی تمام مزارع 
ســردآبی اســتان همراه بوده و مرحله دوم آن از هفته 

گذشته آغاز شده است.
وی با اشــاره به اینکه بر طرح تشــدید نظارت های 
بهداشــتی بــر واردات دو میلیــون و 640 هزار تخم 
چشــم زده بچه ماهی قزل آلا نظارت داشــته ایم، اظهار 
کرد: تخم چشم زده ماهی قزل آلا از کشور فرانسه پس 
از طی مراحل قرنطینه ای به مزارع تکثیر و پرورش این 

استان وارد می شود.
ورمقانی افزود: درحال حاضر ســه مجتمع در حوزه 
تولید ماهیان سردآبی در اســتان فعال است و در این 
سه مجتمع 230 مورد مزرعه خُرد و دومنظوره، استخر 
تیپ، منفرد و کشــاورزی وجود دارد که مشغول تولید 

ماهی هستند.
هم اکنون تولید آبزیان در این اســتان به دو صورت 
گرم آبی و سردآبی اســت که تولید ماهیان گرم آبی در 
6 منبع آبــی در قالب 6 تعاونی صیادی برای 487 نفر 

به صورت مستقیم ایجاد اشتغال کرده است.

خودرو های برقی 
بیشتر از خودروهای دیزلی هوا 

را آلوده می کنند!
شــرکت  زیســت بوم:  گروه  ســپهرغرب، 
خودروسازی مزدا ادعا کرده  است که دی اکسید 
باتری شارژی  برای ساخت یک  تولیدشده  کربن 

بیش از مصرف سوخت خودروهای دیزلی است!
خودروهــای برقــی با هــدف کاهــش آلودگی در 
محیط زیســت و دســتیابی بــه انرژی با بهــای کمتر 
تجاری سازی شــدند، اما به تازگی شرکت خودروسازی 
مزدا ادعا کرده  اســت که ســاخت باتری این ماشین ها 
به مراتب بیشــتر از مصرف سوخت خودرو های داخلی، 

دی اکسید کربن در فضا منتشر می کند!
این ادعا به تولید باتری های قدرتمند ماشــین های 
برقی )یعنی باتری های 95 کیلووات ســاعتی( اشــاره 
می کند که با یک بار شارژ مسافت زیادی را می پیمایند 
و نه باتری هایی که با یک بار شارژ )35 کیلووات ساعتی( 

مسافتی کمتر از 500 یا 600 کیلومتر را می روند.
یافته های شــرکت خودروسازی مزدا به این موضوع 
می پردازد که طــی کردن فرآیند ســاخت باتری های 
پرُقدرت ماشــین، انــرژی زیادی را طلــب می کند و 
آلودگی زیســتی زیادی را به همراه دارد که بیشــتر از 
آلودگی ایجادشــده با طی کردن مســافت 160 هزار 

کیلومتری یک خودرو دیزلی است!

»فیلتر هوا« 
یادگیری را بهبود می دهد

تازه ترین  نتایج  زیست بوم:  گروه  سپهرغرب، 
بررسی ها نشان می دهد فیلترهای هوا در مدارس 
می تواند  آلاینده های ســمی  بردن  بین  از  برای 
یادگیری  و  دانش آمــوزان  نمرات  افزایش  باعث 

بهتر آن ها شود.
بــه گزارش دیلی میــل، نتایج تازه ترین بررســی ها 
نشــان می دهد فیلترهای هوا در مــدارس برای از بین 
بردن آلاینده های ســمی می تواند باعث افزایش نمرات 

دانش آموزان و یادگیری بهتر آن ها شود.
تصور می شــود آلودگــی هــوا روی ضریب هوش 
دانش آموزان و نمراتشــان در کلاس درس تأثیر منفی 
می  گــذارد و می تواند به کاهش انگیزه آن ها از تحصیل 

منجر شود.
تحقیقات نشان می دهد قرار دادن فیلترهای هوا در 
کلاس هــای درس می تواند به میــزان قابل توجهی در 

کسب نتایج بهتر کمک کند.
پژوهش ها نشــان داد تمرکز بهتر در کلاس درس و 
کســب نمره های بالاتر در پی نصب فیلتر هوا و تهویه 
مناسب می تواند به اندازه دوونیم ماه نشستن در کلاس 

درس، یادگیری دانش آموزان را افزایش دهد.
فیلترهای هوا با کار کردن به عنوان یک غربال برای از 
بین بردن ذرات سمی، ازجمله آلاینده های منتشرشده 

توسط اتومبیل، کیفیت هوا را بهبود می بخشند.
تحقیقات نشان می دهد که این آلاینده های کوچک 
هنگام استنشــاق به داخل خون می روند و باعث ایجاد 
التهاب می شوند و درنهایت بر حافظه تأثیر می گذارند.

در حدود دو هزار مدرســه انگلیس و ولز در نزدیکی 
جاده های شلوغ قرار دارند که کودکان  آن ها در معرض 
میــزان غیر قانونی آلودگی هوا از وســایل نقلیه دیزلی 

قرار دارند.
آخریــن مطالعه توســط دانشــگاه نیویــورک به 
بررســی 18 مدرســه در لس آنجلــس پرداخــت و 
مشخص شد مدارسی که مجهز به فیلتر هوا هستند، 
به مراتب بــا نتایج بهتر دانش آموزان خود در مدارس 

مواجه اند. نیز 

خبــر

زیستبوم

پروژه احیای یوز یا نابودی زیستگاه؟
فعال  سپهرغرب، گروه زیست بوم: یک 
محیط زیست با اشاره به اینکه کارشناسان 
حیات وحش تکثیر در اســارت را تا 97 
درصد منجر به شکســت می دانند، گفت: 
باقی مانده در یزد،  با زنده گیری دو یــوز 
فعالیت  با  موافقت  بــرای  مانع  مهم ترین 
معدن )D19( در دره  انجیر حذف می شود.

فرزاد علیزاده در یادداشــتی نوشته است: از 
چندماه پیش که زمزمه هایــی مبنی بر انتقال 
چهار خرس به دهکده طبیعت باراجین قزوین 
به صورت امانی منتشر شد، این نگرانی به وجود 
آمد که مدیران سازمان محیط زیست چه خوابی 
برای مجموعه کلینیک تخصصی حیات وحش 

پارک پردیسان دیده اند.
وقتی خبر قطع همکاری دامپزشــک پارک 
پردیســان که البته عملکرد وی هم در مواردی 
مورد انتقاد فعالان حقوق حیوانات بود، منتشر 

شد، فهمیدیم خبر جدی است.
اکنون اســنادی منتشر شده است که نشان 
می دهد حیوانات این مرکــز به صورت گروهی 
به باغ وحش و باغ پرندگان منتقل شــده اند که 
در ایــن میان نام مراکــزی همچون باغ وحش 
ارومیــه، باغ پرندگان لویزان و باغ وحش ارم به 

چشم می خورد.
حــال آن  که اساســاً مدیــران مربوطه در 
ســازمان حفاظت از محیط زیست بر چه اساس 
و توجیهــی با وجود مرکــزی همانند کلینیک 
تخصصی حیــات وحش پارک پردیســان که 
وظیفه اش تیمــار، درمان و رهاســازی حیات 
وحش بــوده، مجوز انتقال حیوانــات را به این 
مراکز که خودشان متهم به نقض آشکار حقوق 
حیوانات و شــرایط بد نگهداری هستند، صادر 

کرده است؟
ایــن حیوانات اگــر بیمار هســتند که باید 
درمان شــده و پس از طــی دوران نقاهت در 
طبیعت رهاسازی شــوند، اما متأسفانه به نظر 
می رســد تصمیم گیرندگان در این خصوص با 
توجیه و وعده اینکه قرار اســت آنجا تبدیل به 
یک مرکز فوق تخصصی  شود، حیوانات را به این 

مراکز منتقل کرده اند.
اگرچــه در مجوزهــای صادرشــده عبارت 
امانی ذکر شده اســت، اما مشخص نیست که 
این حیوانات تا چه زمانی قرار است امانت داده 
شــوند و درصورت آسیب دیدن و یا تلف شدن 
این گونه های بی نظیر که در میان آن ها از گربه 
جنگلی، لاک پشــت زمهریر و بالابــان بگیر تا 
کرکــس مصری، انواع مار و هوبره و البته پلنگ 
به چشــم می خورد، چه کسی پاسخگو خواهد 

بود.
هرچند اجرای انتقــال حیوانات به مراکزی 

خارج از پردیسان مسبوق به سابقه بوده است؛ 
در یکی از مجوزهای انتقال کروکدیلی در سال 
97 به فردی که صاحب یک فروشگاه لاکچری 
فــروش خزندگان بــوده، موضــوع امانی بودن 
حیوان ذکر شــده اســت که البته از سرنوشت 

کروکدیل مربوطه هم خبری در دست نیست.
هنــوز عصبانیــت فعالان حیــات وحش و 
حقوق حیوانات از خبر کشــته شدن دو قطعه 
شــیر دریایی در کنار آلفا، دلفیــن دلفیناریوم 
بــرج میلاد، بلندترین دلفینــاروم جهان که در 
خواب غفلت و عدم نظارت ســازمان حفاظت از 
محیط زیســت اتفاق افتاد، فروکش نکرده است 
و عامــلان این حادثه تلخ مشــخص و مجازات 
نشــده اند، حال چگونه ســازمان قرار است بر 

نگهداری حیوانات امانی نظارت کند؟
چرا مدیران اســناد مبنی بــر احداث مرکز 
فوق تخصصی را منتشر نمی کنند؟ اگر این خبر 
صحت دارد، چه نیازی بــه جابه جایی و انتقال 
حیوانات اســت؟ مگر نمی شــود با حضور آن ها 
مرکــز را ارتقا داد؟ مگــر در مورد ملک کلنگی 
صحبت می کنیم که قرار اســت بکوبند و از نو 

بسازند؟
برخی شنیده ها حاکی از این است که حلقه 
مفقودشــده تمامی این ماجراها به پروژه جدید 

تکثیر در اسارت یوز ایرانی باز می گردد، طرحی 
که قرار اســت با صرف هزینه   بسیار اجرا شود 
و البتــه شکســت آن از همین ابتــدا به گفته 

متخصصین امر اظهر من الشمس است.
ســال 92 که ســایت تکثیر یوز در اسارت 
با صــرف هزینــه   چندصدمیلیونــی در پارک 
پردیسان کلید خورد )سایتی با قفس های بزرگ 
و کوچک، دیواره امنیتی دوجداره و دوربین های 
متعدد نظارتی(، قرار بود طرح توله کشی از یوز 
در اسارت توســط دو یوز به نام های کوشکی و 
دلبر که از طبیعت جدا شــده بودند، در سایت 
مربوطــه به اجرا دربیاید؛ طرحی که اکنون بعد 
از گذشــت 6 سال با شکست کامل مواجه شده 

است.
این هزینه گزاف درحالی انجام شد که امکان 
حفاظت از یوز ایرانی در کشور هم ازنظر منابع 
انسانی و هم ازنظر تمهیداتی مانند سامان دهی 
منابع آبی، احیای طعمه هــای طبیعی، خروج 
دام از این زیستگاه های حساس و زیستگاه های 

طبیعی و شناخته شده اش وجود داشت.
در ســال 92 گزارشــی منتشر شد مبنی بر 
عبور جاده از قلب منطقه حفاظت شده کوه بافق 
در استان یزد که یکی از مهم ترین زیستگاه های 
یوز به شــمار می رود. این عمل نمونه ای است از 

بی توجهی به زیســتگاه یوزها، به ویژه آنکه این 
جاده مسیر جایگزین نیز داشت.

نکته در خور تأمل این اســت که بنا به آمار 
موجود، ســالانه ده ها قلاده یــوز در تصادفات 
جاده ای تلف شــده  و قربانی می شوند. این آمار 
نشــان می دهد که تا چه انــدازه عبور جاده از 
قلب زیســتگاه های یوز می تواند زندگی آخرین 
بازمانده های این  گونه زیبای حیات وحش را با 
خطــر جدی مواجه کند. علی الخصوص با توجه 
به این نکته مهم که حذف هر یوز برابر است با 
حذف درصد قابل ملاحظه ای از جمعیت جهانی 
باقی مانــده یوزها در ایران که ازنظر حفظ تنوع 
ژنی برای بقای این گونه مهم، ارزش فوق العاده 

بالا و حیاتی دارد.
چندسال پیش نیز در پی اکتشاف در معدن 
آنومالی D19 واقع در پناهگاه حیات وحش دره 
انجیر که یکی از معدود زیســتگاه های یوز در 
سطح شور اســت، نگرانی فعالان محیط زیست 
افزایش یافت. آن زمان با توجه به اینکه احداث 
چنین معدنی می توانســت تهدیدی برای نسل 
یوز به شــمار رود، مســئولان محیط زیست در 
برابــر صدور مجــوز برای معــدن کاوی در این 
زیســتگاه مقاومت کردند؛ اما دیری نپایید که 
این رویکرد با روی کار آمدن عیســی کلانتری 
تغییر و ســرانجام معاونت محیط زیست طبیعی 
سازمان حفاظت از محیط زیست در شهریورماه 
96 موافقت مشــروط خود را با معدن کاوی در 

پناهگاه حیات وحش دره انجیر اعلام کرد.
حــال شــنیده ها حاکی از این اســت که با 
زنده گیری دو یوز دره انجیر که ادعا می شــود 
تنهــا یوزهــای باقی مانــده در یزد هســتند، 
مهم ترین مانع برای موافقــت با فعالیت معدن 
)D19( در دره انجیر حذف و یکی از اصلی ترین 
زیســتگاه های ارزشــمند یوز در ایــران برای 

همیشه نابود می شود.
با وجود آنکه هنوز هیچ گزارش شــفافی از 
عملکرد مدیران پروژه قبلی منتشر نشده، گفته 
می شود مقرر شــده یوزهای اسیرشده به مرکز 
مشابهی نظیر سایت پرُهزینه پردیسان که قرار 
اســت در منطقه حفاظت شــده توران ساخته 
شود، انتقال پیدا کنند و بازهم سرمایه های این 
مردم تحت عنوان طرح تکثیر یوز در اسارت که 
از همین ابتدا شکست خورده است، حیف ومیل 
شــود. تمامی کارشناســان حیات وحش دنیا 
تکثیر در اســارت را 97 درصد شکست خورده 

قلمداد می کنند.
به نظر می رســد وقت آن رســیده است تا 
نهادهــای نظارتی همچون ســازمان بازرســی 
کل کشــور در موضوع ورود کرده و به تخلفات 

احتمالی رسیدگی کنند.

ده ها خسارت پرورش »ماهی تیلاپیا« برای محیط زیست و سلامت مردم ایران
ســپهرغرب، گروه زیســت بوم: عضو 
محیطی  علوم  پژوهشــکده  هیئت علمی 
به  دانشگاه شهیدبهشــتی گفت: آسیب 
جمعیت گونه هــای بومی و کاهش کیفیت 
تبعات  از شاخص ترین  آب شرب دو مورد 
تکثیر و پرورش تیلاپیا است؛ سؤال جامعه 
علمی کشــور این بوده که نتیجه ارزیابی 

خطر تیلاپیا کجاست؟!
اصغر عبدلــی از بین رفتن آبزیــان بومی، 
کاهش کیفیت آب شــرب در مخازن ســدها و 
اثــرات اقتصادی و اجتماعــی را ازجمله تبعات 
تیلاپیا« در  جبران ناپذیــر »پــرورش ماهــی 

کشورمان عنوان کرد.
عبدلی با بیان اینکه زیســتگاه اصلی تیلاپیا 
حوزه رود نیل واقع در آفریقا است، اظهار کرد: 
علت اینکه ماهی تیلاپیا به نقاط دیگری خارج 
از زیستگاه اصلی خودش منتقل شده، این است 
که ماهی مذکور می تواند تغییرات دما و شرایط 
سخت آب مانند کمبود اکسیژن، شوری زیاد و 
آلودگــی  را تحمل و از انواع مواد غذایی در آب 

تغذیه کند.
وی افــزود: درحالی  که بســیاری از ماهیان 
بومی و برخی از ماهیان پرورشــی مانند قزل آلا 
در آب آلوده دچار مرگ و میر می شــوند، تیلاپیا 
می تواند در آب  های آلــوده دوام بیاورد و حتی 
پرورش داده شــود که در این صورت آلودگی ها 
جذب بدن ماهی می شــود؛ به عنوان مثال این 
ماهی در کشــور چین داخل فاضلاب هم دوام 
می آورد! به عبارتی تیلاپیا یکــی از مقاوم ترین 

ماهی ها نسبت به آلودگی است.
ایــن عضــو هیئت علمی پژوهشــکده علوم 
محیطی دانشــگاه شهیدبهشــتی با بیان اینکه 
ماهی تیلاپیــا به دلیل مقاومت زیــاد می تواند 
در آب هــای آلوده ایران به حیــات ادامه دهد، 
گفت: تیلاپیا در بســیاری از اکوسیســتم های 
ما ازجمله رودخانه هــا و تالاب ها می تواند دوام 
بیــاورد و پیوند بخورد؛ یکــی از مهم ترین علل 
مقاومــت تیلاپیا این اســت کــه تخم ها را در 
دهانش نگاه می دارد، درنتیجه تخم ها از خورده 
شدن توسط ســایر ماهی ها در امان می مانند. 
این رفتار ضریب بقای تیلاپیا را بالا می برد و راز 
افزایش انفجاری جمعیت تیلاپیا است؛ رفتاری 

که بسیاری از ماهی های ایران ندارند.
عبدلی ســن بلوغ کم را یکی دیگر از دلایل 
افزایش ســریع جمعیت تیلاپیا عنوان و تصریح 
کرد: تیلاپیا عمومــاً در چهارماهگی تولید مثل 
کرده و زادآوری بالایی دارد؛ درنتیجه چهار ماه 
پس از تولد می تواند هزاران ماهی به وجود آورد؛ 
این درحالی اســت که اغلــب ماهیان ایران در 
دومین یا ســومین ســال زندگی بالغ می شوند 
و اغلــب تخم هایشــان را در آب می ریزند که 
می تواند مــورد تغذیه گونه هایــی مثل تیلاپیا 

قرار گیرد!
ایــن اکولوژیســت بــه پیامدهــای حضور 
ماهی تیلاپیــا به عنوان یک گونــه مهاجم در 
اکوسیســتم ها اشــاره کرد و گفت: این ماهی 
زمانی کــه در تالاب ها و رودخانه ها حضور پیدا 

می کنــد، از منابع غذایی ماهی های بومی مانند 
جلبک ها و زئوپلانکتون ها اســتفاده می کند و 
باعث می شــود جمعیت آبزیان محدود شــود؛ 
همچنیــن اگر تیلاپیا به مخازن آب شــرب راه 
پیدا کنــد، فضولاتش باعث رشــد بیش ازحد 
جلبک ها شده و کیفیت آب را پایین می آورد و 
از طرفی با رفتار تهاجمی، قلمروطلبی در دوره 
تولید مثل و اســتفاده از منابع تغذیه ای ســایر 
آبزیــان، گونه های بومی را وادار به ترک منطقه 

می کند.
وی بــا تأکید بر اینکه تکثیر و پرورش تیلاپیا 
در کشورهای دیگر به انقراض بسیاری از گونه های 
بومی منجر شده است، افزود: آسیب به جمعیت 
گونه هــای بومی و کاهش کیفیت آب شــرب دو 
مورد از شــاخص ترین تبعات تکثیــر و پرورش 
تیلاپیاست و باور دارم حتی افرادی که می کوشند 
زمینه را برای پرورش تیلاپیا در چهار استان کشور 
فراهــم کنند هم به این پیامدها واقف هســتند، 
زیرا می پذیرند که پرورش تیلاپیا در اســتان های 
شمالی کشور خطرناک است! سازمان حفاظت از 
محیط زیست هم می گوید مجوز تکثیر و پرورش را 
برای مناطقی می دهیم که به آب های طبیعی راه 
ندارد، پس آن ها هم پذیرفته اند که این گونه برای 

طبیعت خطرناک است.
عبدلــی بیان کرد: در پاســخ به برخی افراد 
که می گویند مگر تیلاپیا بــال یا پا دارد که از 
این چهار استان مناطق مرکزی ایران به مناطق 
دیگــر برود، باید بگویم بــرای انتقال تیلاپیا به 
مناطق دیگر کشور نه بال لازم است و نه پا؛ این 
ماهی را به سادگی در ظرف  حاوی اکسیژن قرار 
داده و به هر استانی که بخواهند منتقل و تکثیر 
می کنند و نظارتی هم وجــود ندارد که جلوی 
کارشــان را بگیرند. روی کــدام کارگاه پرورش 
تیلاپیا نظارتی وجود داشته و چه کسی ضمانت 
می کند که این ماهی به اکوسیستم های طبیعی 

کشور و مخازن آب شرب منتقل نشود؟
وی با اشــاره به اینکــه وزارت نیرو کتباً به 
ســازمان حفاظت از محیط زیســت اعلام کرده 
که ورود تیلاپیا به مخازن آب ســدها می تواند 

تهدیدکننده باشــد، گفت: هم اکنون شــاهدیم 
که این ماهی به راحتی و بدون نظارت ســازمان 
حفاظت محیط زیست یا شیلات در سطح کشور 
جابه جا می شود؛ از سوی دیگر مسئولان شیلات 
با بیان اینکــه در تعداد زیادی از اســتان های 
کشور تیلاپیا به صورت غیر قانونی پرورش داده 
می شــود، از ســازمان حفاظت از محیط زیست 
می خواهنــد که بــرای پرورش ایــن ماهی در 
سایر اســتان ها هم مجوز صادر کند که این به 
معنی آن اســت که بپذیریم این گونه مهاجم و 

خطرناک به همه جای ایران منتقل شود!
پژوهشکده علوم محیطی  عضو هیئت علمی 
دانشگاه شهیدبهشتی ادامه داد: کیفیت گوشت 
ماهی تیلاپیا در مقایســه بــا ماهی هایی چون 
ماهی ســفید، آزاد، قزل آلا و کیلکا بسیار پایین 
بوده و از میزان امگا 6 بیشــتری به نسبت امگا 

سه برخوردار است.
وی وارد کــردن ماهــی تیلاپیــا به صنعت 
آبزی پــروری کشــور را فاقد هرگونــه توجیه 
دانســت و متذکر شــد: می گویند می خواهند 
ســرانه مصرف ماهی را بالا ببرند، اگر این طور 
است چرا ماهی های خلیج فارس و دریای عمان 
را که بســیار با کیفیت هســتند را می دهیم به 
کشــتی های چینی و بعد بــرای مصرف مردم 
کشورمان تیلاپیا که کیفیتش قابل قیاس با این 

ماهی ها نیست را پرورش می دهیم؟!
اســتاد پژوهشــکده علوم محیطی دانشگاه 
شهیدبهشــتی یادآور شد: 10 ســال است که 
ســازمان حفاظــت از محیط زیســت با دلایل 
قانونــی و منطقی پــرورش تیلاپیــا را دارای 
پیامدهای جبران ناپذیر محیط زیســتی دانسته 
و به دلیل آســیب هایی کــه در پی پرورش این 
گونه به اکوسیســتم های آبی وارد می شــود، از 
صدور مجــوز تکثیر و پــرورش آن خودداری 
کرده؛ زیرا با توجه به ماده ســه قانون حفاظت 
احیا و مدیریت تالاب های کشور مصوبه شماره 
92/14687 مــورخ 96/2/4 مجلس شــورای 
اســلامی، »ورود گونه های غیر بومی مهاجم و 
مضر به تالاب ها ممنوع اســت« همچنین طبق 

بند 6 جدول پنج آیین نامه جلوگیری از تخریب 
و آلودگــی غیــر قابل جبــران تالاب ها مصوبه 
شماره 157407/ت 55096 مورخ 97/11/27 
هیئت محترم وزیــران، »وارد کردن گونه های 
غیر بومی مضــر گیاهی و جانــوری« مصداق 
»اقــدام منجر به تخریــب و آلودگی غیر قابل 

جبران تالاب ها« قلمداد شده است.
وی ادامه داد: از ســویی دیگــر طبق جزء 
دو بند ب مــاده 42 آیین نامــه اجرایی قانون 
حفاظت و بهره برداری از منابع آبزی جمهوری 
اســلامی ایران مصوبــه شــماره 12340. ت 
17925 ه مــورخ 1378/2/5 هیئــت محترم 
وزیران تشــخیص گونه هــای آبزیانــی که از 
سوی شیلات برای رهاسازی در منابع آب های 
داخلــی یا پرورش انتخاب شــده اند، از وظایف 
ســازمان حفاظت از محیط زیست است که در 
این راســتا طی اعلام رسمی در روزنامه رسمی 
جمهوری اسلامی ایران به شماره 21309 مورخ 
97/2/20، گونه هــای ماهیان غیر بومی تیلاپیا 
را در فهرســت گونه های گیاهی و جانوری غیر 

بومی مضر به تالاب ها قرار داده است.
عبدلی افزود: اما حالا بــدون اینکه ارزیابی 
خطر ورود یک گونه مهاجم انجام شــده باشد، 
شــاهد صدور مجوز از طرف سازمان حفاظت از 
محیط زیســت و تکثیر و پرورش تیلاپیا توسط 
شیلات هستیم. در تمام دنیا وقتی می خواهند 
یک گونه مهاجم را وارد کشوری کنند، ارزیابی 
خطر انجام می شود، آن هم در سطح ملی و اگر 
خطر بالا باشــد، این کار را انجــام نمی دهند؛ 
سؤال جامعه علمی کشــور این بوده که نتیجه 

ارزیابی خطر تیلاپیا کجاست؟
پژوهشکده علوم محیطی  عضو هیئت علمی 
دانشگاه شهیدبهشتی در پایان گفت: ما درحالی 
 که می توانیم ماهی خاویاری که بومی کشــور 
اســت را پرورش دهیم و ارزآوری هم داشــته 
باشــیم، تیلاپیا وارد کرده ایم کــه هم کیفیت 
گوشــت پایین تری دارد و هم اکوسیستم های 
آبی ما را تهدید می کند؛ چرا کشــور ایران که 
روزگاری بهتریــن تولید کننــده خاویار در دنیا 
بــود، الآن این جایگاه را به چین داده اســت؟! 
بسیاری از کشــورها تجربه تلخ ورود تیلاپیا را 
به اکوسیســتم های آبی چشــیده اند و ما باید 
از تجارب آن ها اســتفاده کنیم، حالا شــیلات 
می خواهد در استخرهای خاکی بافق بدون هیچ 

توجیهی تیلاپیا پرورش دهد.
وی تصریــح کــرد: در منطقــه ای با حدود 
ســه هــزار و 200 میلی متر تبخیــر، کمتر از 
100 میلی متــر بارندگی طی ســال که در آن 
دشــت ها درحال فرونشست هســتند و چاه ها 
به دلیل پایین رفتن سطح آب روزبه روز عمیق تر 
استخر های خاکی اش  می شوند، می خواهند در 
این گونه را پرورش دهند؛ آیا قیمت واقعی آب 
در این مناطق محاسبه شده است؟ کدام توجیه 
اقتصادی و زیســت محیطی برای این کار وجود 
دارد؟ باید به چه کســی بگوییم که اهمیت این 
منابع آب به مراتب بیشتر و استراتژیک تر از چند 

کیلو ماهی است؟!


